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Onderuverp Storing Doel Nucleaire gedeelte

Betreft het een raadsvoorstel/raadsmededeling in de
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Beleidsterrein Bestuur/veiligheid

Portefeuillehouder Burgemeester Niederer

Schriftelijke vraag

Na vele recente storingen in de kerncentrale in Doel (in het niet nucleaire gedeelte) is
het onlangs weer flink mis gegaan; deze keer zelfs een lekkage in het zeer gevaarlijke
nucleaire gedeelte. De betreffende reactor is stilgelegd en kan op zijn vroegst op 1

oktober 2018 weer worden opgestart. Vanwege extreem hoge stralingswaarden
mogen medewerkers maximaal een uur achter elkaar werken aan de storing. Ook is
besmet water weggelopen, maar volgens de autoriteiten zou dit geen gevaar
opleveren.

Via eerdere raadsvragen uitten we onze grote zorgen. De kerncentrale gaat in 2025
sluiten maar in de tussenliggende acht jaar kunnen er nog heelveelvervelende dingen
gebeuren. Wij hebben dan ook enkele aanvullende vragen:

1. Op eerdere raadsvragen gaf u aan dat de risico's reuze mee zouden vallen;
storingen deden zich immers voor in het niet-nucleaire deel van de centrale.
Nu zijn er storingen en lekkages in het nucleaire deel. Hoe kwalificeert u het
nu ontstane risico/gevaar?

2. Hoe is de communicatie over dit recente voorval verlopen in de breedste zin
des woord? (o.a. communicatie richting gemeente/inwoners binnen
gevarencirkel)

3. ls de storing in het nucleaire gedeelte voor u reden om een andere, pro-
aktievere, koers te gaan varen? Zo ja hoe? Zo nee, waarom niet?

4. Zijn er nog andere relevante zaken te melden in dit dossier?
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Vooraf merken wij het volgende op.
ln vraag 1 stelt u dat de burgemeester "op eerdere raadsvragen" heeft aangegeven dat de risico's
"reuze mee zouden vallen". Wij zien dat evenwel niet terug in onze eerdere beantwoording. Wij
vinden het jammer dat, hoewel u het zeker niet zal bedoelden, u hiermee een "wij-zij" sfeerbeeld
oproept, tenrvijl we allemaal aan dezelfde kant van de streep staan.

Wij beantwoorden voorts uw vragen als volgt:

1. Op maandag 23 april jl. stelde Engie Electrabel (de exploitant van Doel) een miniem lek
vast in het back-up koelwatercircuit bij de reactor van Doel 1. Overeenkomstig de
bestaande exploitatievergunning en de technische specificaties werd daarop de centrale
stilgelegd door de exploitant. Door middel van het stilleggen van de centrale Doel 1 kon de
exploitant dit verlies in het koelwatercircuit ondezoeken, en nadien herstellen. Waar de
exploitant op 23 apriljl. nog uitging van een snel herstel, bleek echter dat het lek zich op
een moeilijk bereikbare plaats situeerde. Mede door deze situatie werd door de exploitant
beslist om deze reparatie op te nemen in de reeds geplande onderhoudsperiode van Doel
1, en deze dus te vervroegen van 29 mei 2018 naar 27 april 2018. De reactor zal opnieuw
worden opgestart na het afronden van de herstelwerkzaamheden en de geplande
onderhoudsperiode van Doel 1. Het Federaal Agentschap voor Nucleaire Controle (FANC)
volgt dit verder, en kan aan de hand van de analyses van de afgelopen week bevestigen
dat het verlies van koelwater in het back-up koelwatercircuit bij de reactor van Doel 1 geen
impact heeft (gehad) op de veiligheid van de personeelsleden, de bevolking of het
(leef)milieu.

2. Wij zijn het eens met de reacties van burgemeester Lonink (voorzitter van de
Veiligheidsregio Zeeland) en de heer Van de Donk (commissaris van de Koning in Noord-
Brabant). De communicatie rond het incident in de kerncentrale van Doel is ronduit
belabberd geweest. De gebeurtenis afgelopen week bij de kerncentrale Doel 1 is zeker een
leermoment geweest als het gaat over de wijze waarop informatie wordt gedeeld en
communicatie plaatsvindt. Beide zijn voor de Veiligheidsregio Midden- en West-Brabant
(VRMWB) onderwerp van vervolggesprekken met onder andere de Autoriteit Nucleaire
Veiligheid en Stralingsbescherming (ANVS), de Veiligheidsregio Zeeland (VRZ) en de
provincie Noord-Brabant. Ondanks dat er feitelijk geen sprake is van een nucleair incident
kan een gebeurtenis, zoals nu heeft plaatsgevonden, leiden tot maatschappelijke onrust.
Zowel de politiek -landelijk en lokaal- en de media pakken dit op. Ondanks dat de
informatievoorziening tussen de verschillende instanties verbeterd moet worden is, op
basis van de informatie, gezamenlijk door ANVS en de veiligheidsregio's een eenduidige
boodschap naar buiten gebracht. ln het bijgevoegde interne feitenrelaas vindt u conclusies
en aanbevelingen ter informatie. De aanbevelingen worden per direct doorgevoerd.
Daarnaast hebben wij ook het bericht van de commissaris van de Koning aan de
Statenleden bijgevoegd.

3. Uiteraard begrijpen wij de ongerustheid bij inwoners en gemeenteraden. Wij hebben er alle
begrip voor, dat incidenten als het minieme lek in het back-up koelwatercircuit van Doel 1

op 23 apriljl., (hoewel zonder gevolgen voor de nucleaire veiligheid) niet bepaald helpen bij
een positieve beeldvorming. Zoals afgesproken in het algemeen bestuur van de VRMWB
(alle 26 burgemeesters) op 28 januari 2016, trekken wij steeds gezamenlijk op vanuit de
VRMWB, de VRZ en de bestuurlijke adviescommissie Nucleaire Veiligheid Schelderegio.
Daarnaast heeft onze burgemeester als lid van het dagelijks bestuur van de VRMWB
contact gelegd met de directeur van de VRMWB. Alsmede heeft de kabinetschef van de
provincie Noord-Brabant contact gezocht met de burgemeester om nader te worden
geïnformeerd over de jongste kwestie inzake Doel. Zoals reeds in eerdere beantwoording
aangegeven staan wij in nauw contact met de minister van lnfrastructuur en Waterstaat. De
minister is op de hoogte van de zorgen die wij als grensgemeenten / VRMWB hebben over
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nuclea¡re veiligheid en hierover wordt regelmatig met haar gesproken. Deze inzet achten
wij op dit moment nog steeds adequaat.

H

4. Nee

en wethouders van Roosendaal,
Namens n,

van Roosendaal,

mr. J L Niederer

N.B. Ter informatie nog bijgevoegd twee informatiebladen.
1. lnterne feitenrelaas gebeurtenis KC Doel 23 april.
2. Het bericht van de commissaris van de Koning aan de Statenleden
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Algemeen Bestuur VRMWB
Feitenrelaas gebeurtenis KC Doel23 april
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Datum

Tijs van Lieshout
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Aan
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INLEIDING
De gebeurtenis afgelopen week bij de kerncentrale Doel 1 is een leermoment geweest als het gaat over de
wijze waarop informatie wordt gedeeld en communicatie plaatsvindt. Beiden zijn onderwerp van
vervolggesprekken met onder andere de Autoriteit Nucleaire Veiligheid en Stralingsbescherming (hierna:

ANVS)1 en Veiligheidsregio Zeeland (hierna: VRZ).

Ondanks dat er feitelijk geen sprake is van een nucleair incident kan een gebeurtenis, zoals nu heeft
plaatsgevonden, leiden tot maatschappelijke onrust. Zowel de politiek Jandelijk en lokaal- en de media pakken

dit op. We zien echter, uit analyse van social media, dat onder de bevolking geen sprake is geweest van onrust.

Ondanks dat de informatievoorziening tussen de verschillende instanties verbeterd moet worden is, op basis
van de informatie, gezamenlijk door ANVS en de veiligheidsregio's een eenduidige boodschap naar buiten
gebracht: Het voorval leidt niet tot een gevaarlijke situatie.

Onderstaand feitenrelaas, conclusies en aanbevelingen ter informatie en intern gebruik. De aanbevelingen
worden per direct al doorgevoerd.

TIJDLIJN

MAANDAG 23 APPRIL
Maandagochtend 23 april omstreeks 06:00 uur krijgt de exploitant de eerste indicaties van een lek. ln de uren
daarna wordt de situatie in kaart gebracht, waarna Doel 1 wordt stilgelegd.

Om 12:14 uur verschijnt een bericht op Omroep Zeeland over het stilleggen van Doel 1 vanwege onderhoud
aan het koelwatersysteem.

Rond 13:45 uur wordt o.a. de VRMWB per e-mail door exploitant ENGIE Electrabel op de hoogte gesteld dat
die ochtend een gecontroleerde stop bij Doel t heeft plaatsgevonden in verband met een controle op het
koelwatercircuit. Deze gebeurtenis had geen impact op de omgeving, omwonenden, medewerkers of de
installaties van de kerncentrale, aldus ENGIE Electrabel. De verwachting is dat het herstel dinsdag voltooid is.

Diezelfde middag komt om 15:30 uur bij de VRZ en VRMWB een zgn. N0-melding binnen dat de kerncentrale
Doel 1 is stilgelegd vanwege een lek in het koelwatersysteem. NO-meldingen zijn meldingen van
gebeurtenissen waarbij het Belgische Federaal Noodplan niet in werking treedt, maar die toch onmiddellijk
gemeld moeten worden aan de Belgische autoriteiten. De N0-melding geeft voor VRZ en VRMWB, na

onderlinge afstemming, geen aanleiding tot actie. Er is contact tussen de ANVS en de AOV Borsele waarin, op

I Oe ANVS heeft de verantwoordelijkheid voor toezicht en maatregelen op Nederlandse nucleaire installaties.
Voor buitenlandse installaties en internationale afstemming kunnen zij gevraagd of ongevraagd duiding geven
over voorvallen met nucleaire installaties aan veiligheidsregio's met de informatie en expertise die zij op die
momenten tot hun beschikking hebben.



basis van de beschikbare informatie dezelfde conclusie wordt getrokken. De ANVS heeft op dat moment nog
geen N0 melding ontvangen.

ln de mailing met de NO-melding zit één medewerker van VRMWB die op dat moment als enige in de regio
MWB weet dat het om een lek in het koelwatercircuit gaat. Hoewel deze medewerker op dat moment in het
buitenland zit, neemt hij in de namiddag wel contact op met de dienstdoend Nucleair Adviseur van VRZ. Er vindt
echter geen verdere afstemming plaats in MWB en er worden verder geen acties ondernomen.

DINSDAG 24 APRIL
Tijdens het contact tussen de ANVS en de AOV van Borsele ontstaat de indruk dat het een lekkage betreft in

het niet-nucleaire deel van de kerncentrale. Het bericht dat deze gebeurtenis geen impact heeft op de
omgeving, omwonenden, medewerkers of de installaties van de kerncentrale blijft van kracht.

VRIJDAG 27 APRIL
ln de avond van vrijdag 27 april wordt de VRMWB opnieuw per e-mail geïnformeerd. Dit keer met de informatie

dat verder onderzoek heeft uitgewezen dat herstelwerk nodig is aan een back-upleiding van het primaire circuit.
Daarom is besloten om de start van de onderhoudsperiode van Doel 1 te vervroegen van 29 mei 2018 naar 27
april.

ZATERDAG 28 APRIL
Op 28 april berichten verschillende media over de stop van Doel 1 en het lek in het primaire watercircuit. De

herstelwerkzaamheden zullen door het hoge stralingsniveau op de plaats van het lek langer duren dan
ven¡¡acht. Op dit moment wordt ook duidelijk dat het lek dus wél in het nucleaire deel is. ln de avond van 28 april
stuurt de VRZ een e-mail naar alle Zeeuwse burgemeesters met daarin de feitelijke weergave. De ANVS zet
een bericht op Twitter waarbij wordt venruezen naar het bericht van de Belgische toezichthouder FANC. Ook met
de nieuwe informatie blijft het bericht van kracht dat de gebeurtenis geen gevolgen heeft voor de veiligheid van
de omgeving, omwonende, medewerkers of de installatie van de kerncentrale.

ZONDAG 29 APRIL
Op 29 april wordt nogmaals een bericht verstuurd naar de Zeeuwse burgemeesters met een feitelijke aanvulling
van de Autoriteit Nucleaire Veiligheid en Stralingsbescherming.

ln de avond van 29 april wordt de VRMWB geïnformeerd door de Afdeling Communicatie van VRZ dat zij

bovengenoemde berichten aan hun burgemeesters hebben gestuurd. Op dat moment zijn de berichten door
Zeeuwse bestuurders zelf al aan Brabantse bestuurders doorgestuurd.

DINSDAG 1 MEI

Op 1 mei ontvangt de VRMWB de raadsvragen van de Gemeente Bergen op Zoom. Hierin wordt duidelijkheid
gevraagd over het besmette lekwater en of dat buiten de kerncentrale in het grondwater of rivierwater is gelekt.

Hierop wordt afstemming gezocht met de exploitant. Via de VRZ wordt door de ANVS duidelijkheid verschaft dat
van een uitstroom van besmet water geen sprake is. Hierop wordt door de afdeling Communicatie van de
VRMWB, in afstemming met de VRZ, de ANVS, grensgemeenten, directie en bestuur van de VRMWB
gecommuniceerd met de mededeling dat geen sprake is van gevaar voor de omgeving.

WOENSDAG 2 MEI

De FANC laat in de media weten dat zij erkennen dat proactiever en sneller gecommuniceerd moet worden
naar het buitenland.

HUIDIGE AFSPRAKEN OVER COMMUNICATIE BIJ VOORVALLEN
De informatievoorziening krijgt gestalte doordat de Veiligheidsregio's in het zuiden van Nederland N0-meldingen

ontvangen over de situatie van de Belgische kerncentrales. De Belgische exploitant Electrabel geeft deze
meldingen door aan o.a. de Belgische meldkamer, die op haar beurt deze ook doorgeeft aan de betrokken



---
Veiligheidsregio's in Nederland. De afspraak is dat VRZ de regie voert, de informatie ontvangt en, met
tussenkomst van de Nucleair Adviseur, afstemt met de VRMWB.

Communicatie naar het bestuur van beide veiligheidsregio's is vastgelegd in een protocol. Deze blijkt inhoudelijk
echter verouderd en niet meer volledig aan te sluiten bij het proces zoals die voor VRZ is gedefinieerd. Hierdoor
is ook niet duidelijk of ven¡vacht had mogen worden dat de berichtgeving naar bestuurders vooraf wordt
afgestemd tussen de twee regio's, waarna het met goedkeuring van beide directeuren door VRZ wordt
verstuurd aan de bestuurders in VRZ en VRMWB zoals dit in het protocol is beschreven.

Het bestuur van VRMWB heeft afgesproken dat de communicatie over dit onderwerp namens alle gemeenten in
de regio MWB geschiedt door VRMWB. De afdeling Communicatie heeft het mandaat over het verspreiden van
de inhoud van de boodschap, uiteraard in afstemming en in overleg met de betrokken partijen.

VERBETERMAATREGELEN
Op donderdag 3 mei heeft overleg plaatsgevonden tussen de VRZ, VRMWB en de ANVS. Tijdens dit gesprek is
de tijdlijn van de gebeurtenis doorgesproken. Daarnaast is besproken op welke wijze de processen bij
voorvallen en incidenten verbeterd kan worden. Afgesproken is dat de ANVS, VRZ en VRMWB komen tot een
werkbare en overzichtelijke flowchart waarin alle communicatie- en afstemmingslijnen inzichtelijk zijn gemaakt
en zorgvuldig zijn uitgevoerd. Op deze wijze kan informatie in het vervolg sneller worden uitgewisseld en met
gelijke tong worden gecommuniceerd. Daarnaast is afgesproken dat een gezamenlijke bijeenkomst / table-top
wordt georganiseerd waarbij het proces wordt geoefend.

CONCLUSIE
Geconcludeerd kan worden dat:

' de veiligheidsregio's door de exploitant laatzijn geïnformeerd over het vooral op maandag 23 april en
zelfs ná dat de media al op de hoogte was;

. de ANVS de melding op maandag niet heeft ontvangen;

' de afstemming tussen het regionale en landelijke niveau beter had gemoeten, waardoor adequater
gereageerd had kunnen worden op de melding en had kunnen communiceren als zij meer technische
informatie en de N0-melding hadden ontvangen;

' op basis van de informatie die maandag beschikbaar was, en op de dagen daaropvolgend wel door
alle betrokken partijen een consistent bericht is gecommuniceerd dat geen sprake was van een
onveilige situatie voor de omgeving of personen.

' het protocol voor de afstemming van de communicatie tussen VRZ en VRMWB niet actueel is, met als
gevolg dat bestuurders niet gelijktijdig zijn geïnformeerd.

AANBEVELINGEN
Op basis van het feitenrelaas en de conclusies wordt geadviseerd:

' De communicatieafspraken tussen beide veiligheidsregio's in het protocol te actualiseren en te borgen;

' Uitvoering te geven aan de gezamenlijke actie, waarbij de communicatie- en afstemmingslijnen tussen
regio's, exploitanten en Rijksoverheid redundant worden uitgevoerd. Dit moet vertaald worden naar
een simpele en overzichtelijke flowchart. Daarnaast wordt ingezet op een gezamenlijke
bijeenkomsUtable-top met betrokken partijen om de processen te toetsen. Dit voorstel is reeds tussen
VRZ, VRMWB en ANVS besproken.

' De informatiedeling binnen VRMWB functiegericht te borgen, en niet persoonsgebonden. Voorgesteld
wordt om gebruik te maken van de Calamiteitencoördinator op de meldkamer die vervolgens de
dienstdoend Adviseur Gevaarlijke Stoffen (AGS) zal verzoeken contact op te nemen. De AGS kan de
informatie duiden en nadere acties altijd afstemmen met de Operationeel Leider en de afdeling
Communicatie van de VRMWB. De Operationeel Leider zal, ondersteund door Communicatie, altijd het
Dagelijks Bestuur informeren. Totdat de Calamiteitencoördinator weer 2417 op de Gemeenschappelijke
Meldkamer geborgd is, wordt gebruik gemaakt van de mailbox van de desk Brandweer op de GMK.



Van: STATENGRIFFIE <STATENGRIFFIE@br >

Datum: 3 mei 2018 om l6:02:25 CEST

Aan : STATENGRIFFIE <STATENGzuFFIE@brab

Onderwerp: Mededeling CdK inzake kerncentrale Doel

Geachte leden van Provinciale Staten,

ln de afgelopen dagen is er berichtgeving geweest over de kerncentrale Doel. Naar aanleiding van die
berichtgeving heb ik actief informatie ingewonnen over de situatie in de kerncentrale. Het Federaal
Agentschap Nucleaire Controle (FANC) is in België verantwoordelijk voor het toezicht en de
communicatie over de kerncentrales. Op de site https://fanc.fqov.be/nl vindt u de juiste informatie. Het
betreft een lek in het primaire koelsysteem van de reactor dat er toe geleid heeft dat de centrale is stil
gelegd om te kunnen repareren. ln verband daarmee zijn ook andere onderhoudswerkzaamheden
naar voren gehaald. Het lek heeft niet geleid tot gevolgen voor het milieu en de volksgezondheid,
aldus FANC en ook de Nederlandse Autoriteit Nucleaire Veiligheid en Stralingsbescherming (ANVS),
https://autoriteitnvs. n L

lk moet vaststellen dat de actieve informatievooziening vanuit FANC en ANVS het richting Noord-
Brabant en de Veiligheidsregio Midden en West-Brabant onvoldoende en zelfs afwezig is geweest. lk
heb mijn grote verbazing en teleurstelling hierover uitgesproken en zal met de betrokken instellingen
in overleg treden om dit ten spoedigste te verbeteren.

Hoogachtend,
prof.dr. W.B.H.J. van de Donk,

Commissaris van de Koning

Brabantlaanl lPostbus90l5l l5200MC 's-Her1ogenboschlTelefoon073 6812812lFax07361411l5 
l

contact lTwitter: @brabant I www.brabant.nl

De provincie Noord-Brabant is verkozen tot best bestuurde decentrale overheid 2017
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